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Vážení čtenáři,
jistě jste zaznamenali, že ve vedení měs-
ta došlo ke změně. Úvodem vás, občany 
města, chci jako nový starosta ujistit, že 
budeme pokračovat ve zlepšování fungo-
vání a vzhledu města. Udělám vše, co bude 
v mých silách, aby chod města byl veden 
stylem dobrého hospodáře. Ve zbývajícím 
čase do konce volebního období se budeme 
snažit dotáhnout do konce rozpracované 
akce a dále ještě vylepšit informovanost 
občanů o dění ve městě a na radnici.
K tomu patří novinky v informování pro-
střednictvím elektronických médií, kdy 
například na stránkách města bude k dis-
pozici přehled o čerpání rozpočtu po konci 
každého měsíce a mnohem více informací 
bude na internetových stránkách i face-
booku města. Změnami prošly i noviny, 

které držíte v ruce. Vydání je připravová-
no novým týmem, který má za úkol zajistit 
vyvážené a solidní zprávy o dění ve městě. 
Noviny budou také poněkud skromnější, 
ale nebude to na úkor kvality obsahu. Pro-
běhlé změny způsobily i to, že noviny vy-
chází s týdenním zpožděním. Další číslo už 
vyjde v tradičním termínu před vánočními 
svátky.
V tomto čísle novin najdete informace 
například o novém přechodu pro chodce 
u pošty, o dalších stavebních akcích a hlav-
ně o rozličném kulturním a sportovním 
dění. Nastává čas adventu a máme tak 
možnost zapomenout na své všední staros-
ti a užívat si více radostí života. V našem 
městě se bude konat spousta různých akcí, 
ze kterých si může vybrat prakticky každý. 

Jen namátkou vybírám a těším se na setká-
ní například při rozsvěcení vánočního stro-
mečku 4. prosince, 11. prosince na advent-
ním koncertu v kostele sv. Apolináře, nebo 
22. prosince tamtéž na vánoční besídce 
mateřské školy.

Milan Dokoupil,
starosta města

Nová světla na  konci ulice Pražská
Na  konci ulice Pražská (u  Stavebnin 
Stavexa) byla namontována tři nová 
dvouramenná svítidla, která výrazně 
zvýšila bezpečnost tohoto prostoru. 
Jde o místo, které na celkové řešení 
teprve čeká.

Přesto je nutno přiznat, že bylo terčem 
oprávněné kritiky vás, občanů, zejména 
v zimním období, kdy je brzo tma. Řada 
občanů našeho města zde nastupuje 
na autobusové spoje do Prahy i do Po-
děbrad, stará světla odsloužila a bylo je 
třeba nahradit novými. Proč to tak dlou-
ho trvalo? Páni poslanci v Parlamentu 
ČR při novele zákona o pozemních ko-
munikacích doslova zakázali pokládá-
ní inženýrských síti podél komunikací. 
Novela zákona, která v tomto měsíci 
nabyla platnosti, nám to opět umožnila 
a město tak mohlo splnit svůj slib, který 
začátkem roku dalo.

Václav Frank,
místostarosta města



Z jednání Rady města dne 2. 11. 2016
Rada schválila:

 Licenční smlouvu – CE s FT Tech-
nologies a.s. na pořízení programu 

MP Manager pro Městskou policii 
Sadská.

 Příkazní smlouvu na zajištění 

dopravní obslužnosti s tím, že 
na zabezpečení dopravní obsluž-
nosti pro rok 2017 město Sadská 
uhradí částku 495.600,‑ Kč, tj. 
150,‑ Kč na 1 obyvatele.

 Smlouvu o dílo se společností 
MURUS – monumenta renova-
mus projekce, spol. s r.o. na zho-
tovení projektové dokumentace 
na stavbu repliky Paroubkovské 
kapličky ve výši 61.105,‑ Kč s DPH 
a Smlouvu o dílo se společností 
MURUS – monumenta renovamus 
projekce, spol. s r.o. na zhotovení 
projektové dokumentace na opra-
vu zvonice v ulici Tylova ve výši 
105.875,‑ s DPH.

 Zveřejnění záměru na prodej čás-
ti pozemku p.č. 4121 o výměře cca 
39 m2 za účelem zarovnání vjezdu 
na soukromý pozemek.

 Umístění dopravní značky zákaz 
otáčení ve dnech školního vyučo-
vání v době od 7.15 do 8.00 hodin 
na začátku uvedené ulice ve směru 
od Palackého náměstí.
Rada pověřila:

 Paní Věru Šťastnou provedením 
nabídkového řízení na dodavatele 
automobilu pro Městskou policii 
Sadská v ceně do 450.000,‑ bez 
DPH včetně vybavení.
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Z jednání Rady města dne 16. 11. 2016
Rada doporučila
ZM schválit:
Rozpočet města Sadská na rok 
2017.
Rada vyhlásila:
Výběrové řízení na pronájem star-
tovacího bytu č. 8 v čp. 77 na Pa-
lackého náměstí podle schválených 
Pravidel pro přidělování uvolně-
ných startovacích bytů ve vlastnic-
tví města Sadská s termínem podá-
vání přihlášek do 31.12.2016.
Rada odvolala:
Redakční radu Sadských novin 
ve složení: Václav Frank, Zden-
ka Hamerová, Monika Malinová, 

Michal Němeček s tím, že Mgr. Eva 
Jurinová odstoupila.
Rada jmenovala:
Redakční radu Sadských novin 
ve složení: Milan Dokoupil, Zdenka 
Hamerová, Mgr. Věra Pospíšilová, 
Dana Hořáková, Jiří Kyncl.
Rada vzala na vědomí:
Rezignaci šéfredaktorky Sadských 
novin PhDr. Jitky Zamrzlové.
Rada jmenovala:
Šéfredaktorem Sadských novin 
pana Mgr. Jiřího Csermelyiho.
Rada schválila:

 Cenovou nabídku společnos-
ti ÁLMA‑Linné s.r.o. ve výši 

167.222,‑ s DPH, na ošetření 86 ks 
stromů v Sadské zdravotním, bez-
pečnostním, redukčním nebo sta-
bilizačním řezem. Ošetřené stromy 
budou opatřeny certifikátem.

 Smlouvu o dílo na „Zpracování 
digitálního povodňového plánu pro 
město Sadská“ za cenu 199.650,‑ 
Kč s DPH, se společností Vodohos-
podářský rozvoj a výstavba a.s.

 Smlouvu o dílo na zpracování stu-
die a investičního záměru na prove-
dení sanace východního břehu je-
zera v Sadské (u bývalé skládky) se 
společností Vodohospodářský roz-
voj a výstavba, a.s. ve výši 48.158,‑ 
Kč včetně DPH.

 Smlouvu o dílo na provedení 

celkové opravy havarijního stavu 
střešního pláště a zateplení byto-
vých jednotek za cenu 579.000,‑ Kč 
s firmou VLADIMÍR ŠEFL, DLAŽ-
BY, OBKLADY, ZEDNICKÉ PRÁ-
CE (není plátce DPH).
Rada zrušila:
Komisi pro školství.

Z jednání Rady města 
dne 23. 11. 2016
Rada schválila:
Smlouvu o dílo č. 0230/16 
na vybudování kamerového sys-
tému ve městě Sadská za cenu 
660.191,‑ Kč s DPH se společ-
ností STASA, s.r.o.

Krátce z 18. zasedání Zastupitelstva 
města Sadská, konaného dne 16.11.2016
Zasedání zahájila paní Mgr. Eva 
Jurinová. Nejprve přivítala 
všechny přítomné, konstato-
vala, že zasedání bylo řádně 
svoláno a vyhlášeno a je usnáše-
níschopné.

V dalším průběhu jednání paní 
Mgr. Eva Jurinová oznámila za-
stupitelům, že se vzdává funkce 
starostky města a popsala dů-
vody tohoto svého kroku. Za-
stupitelé vzali rozhodnutí paní 
Jurinové na vědomí.
Dále řídil jednání městského 

zastupitelstva místostarosta 
Václav Frank, který poděkoval 
Mgr. Evě Jurinové za odvede-
nou práci. Poté vyzval zastupi-
tele k podání návrhu na způsob 
volby starosty a dalších případ-
ných uvolněných funkcí. Byl 
přijat návrh na způsob volby 
aklamací.
Jediným kandidátem na funkci 
starosty města byl navržen pan 
Milan Dokoupil. Se svou kan-
didaturou souhlasil a následně 
byl zastupiteli zvolen starostou 
města Sadská.

Pan starosta Milan Dokoupil 
po svém zvolení poděkoval 
za projevenou důvěru a ujal se 
řízení jednání zastupitelstva. 
V jeho dalším průběhu byl pan 
Martin Shánil zvolen členem 
rady města, paní Mgr. Věra 
Pospíšilová byla zvolena před-
sedkyní finančního výboru 
a pan Jiří Jeník byl zvolen čle-
nem finančního výboru. Dále 
pan Alois Bultman rezigno-
val na funkci radního města 
a na jeho místo byl zvolen pan 
Michal Žána.

Na závěr pan starosta poděko-
val všem přítomným za účast 
a zasedání ukončil. Další řádně 
plánované zasedání městského 
zastupitelstva se uskuteční dne 
14. prosince 2016.

‑RED‑

(Zápis ze zasedání je k dispo-
zici na úřední desce a zvukový 
záznam na webu.)

Nový přechod pro pěší u pošty je bezpečný
Nový přechod pro pěší před poštou je 
dokončen a odbývá si „zkušební“ provoz. 
Nutno dodat, že jeho přestavbu si vyžá-
dala již neodpovídající dopravně‑bezpeč-
nostní situace, neodpovídal ani novým do-
pravním předpisům.

Nechtěli jsme riskovat, že dojde k nehodě 
v neustále sílícím dopravním ruchu ve stře-
du našeho města. Konečným impulsem byl 
i pokyn MÚ Nymburk, odboru pozemních 
komunikací a Dopravního inspektorátu 
Policie ČR ‚že starý přechod je nevyhovu-
jící a pro chodce nebezpečný. Jeho původ-
ní délka byla totiž 12 metrů a to současné, 
nové normy pro přechody pro chodce bez 
středového ostrůvku nedovolují. Bylo proto 
nutné zúžit vozovku na 7 metrů, což je nová 
norma pro přechody pro chodce při čemž 
byly zachovány dva jízdní pruhy o šířce 3,5 
metrů
Projekčně se řešení úkolu ujal pan Ing. arch. 
Pavel Molčík, který zpracoval studii a po je-

jím schválení pak konečný prováděcí pro-
jekt. Vlastní stavbu provedla firma KG 
servis s.r.o. z Velimi, která se i stala vítězem 
výběrového řízení. Celkový náklad této stav-
by je 441.690,‑ Kč bez DPH.
Nový přechod nejen, že je bezpečnější, je 
i přehlednější a zvětšuje prostor před budo-
vou pošty. Budou zde lavičky, stojan na kola 
a zeleň. Umožní lepší přístup občanům 
tělesně postiženým s vozíčky po chodní-
ku. Na konci nově vydlážděného prostoru 
vznikne i jedno parkovací místo pro inva-
lidy, další dvě parkovací místa vzniknou 
po zrušení starého přechodu. Na druhé 
straně u prodejny Železářství je rovněž ro-
šířen rozhled, místo dostane také zeleň, koš 

na odpadky a nový stojan na kola, čímž se 
oboustranně uvolní chodníky od kol.
Samozřejmě přechod má zcela nové 
oboustranné osvětlení.

Václav Frank,
místostarosta města

Oprava střechy a zateplení domu čp. 181
Původně mělo jít o drobnou opravu střeš-
ního pláště uvedené budovy. Stížnosti ná-
jemníků, které jsou datovány rokem 2010 
a  vesměs směřovaly na  velký únik tepla 
z bytů, vlhnutí stěn a  tvoření plísní v  jed-
notlivých bytech však věstily něco mno-
hem závažnějšího.
Při přípravě výběrového řízení na drobné 

opravy střechy tohoto domu se obavy potvr-
dily a byl zjištěn celkový doslova havarijní 
stav nejen samotné střechy, její izolace, ale 
především u samotného zateplení přede-
vším podkrovních bytů. Zjištěny byly ne-
dodělané krovy, špatná paropropustná folie 
pod taškovou krytinou (sražená voda stéka-
la do bytů), naprosto nedostatečná izolace 

stěn bytových částí, narušené štítové zdi-
vo, rozpadlá byla i komínová tělesa, špatné 
odvětrávání digestoří a další závady. Tyto 
závady byly objeveny přesto, že původní do-
kumentace z roku 1998 zcela jednoznačně 
uvedené závady řešila. Jinými slovy stav-
ba, která probíhala v roce 2000 byla velmi 
na své kvalitě ošizena.
Odbor správy majetku po celkovém vyhod-
nocení stavu navrhl radě města řešit celko-
vou situaci v režimu havarijního stavu, což 
Směrnice pro zadávání veřejných zakázek 
malého rozsahu umožňuje. Rada města 
vyjádřila souhlas a zakázkou byla pověřena 
firma pana Vladimíra Šefla, která se zaváza-
la opravy provést do 10. prosince letošního 
roku. Díky nedůslednosti v roce 2000 jsou 
současné náklady vyšší než půl milionu ko-
run. Spokojenost nájemníků se však penězi 
zaplatit zcela úplně nedá. Konečně letošní 
zima prověří oprávněnost vložené investice.

Václav Frank,
místostarosta města



4 5ZE ŽIVOTA MĚSTA ZE ŽIVOTA MĚSTA

Participativní rozpočtování
Co to je a proč se jím chceme zabývat?
Participativní rozpočet  – PaRo  – je ná-
strojem přímé a dobrovolné demokracie. 
Občané obce mohou na základě úplných 
a pravdivých informací o rozpočtu disku-
tovat a  rozhodovat o  využití jeho určité 
části.
Česky bychom tedy tento proces mohli na-
zvat účastnickým rozpočtem. Jde o nástroj 
zapojení veřejnosti do procesu rozhodování 
o části rozpočtu, s čímž souvisí tvorba kon-
krétních projektů, jejich výběr, volba a prů-
běžné sledování. Jde tedy o to, aby daňoví 
poplatníci žijící v Sadské a usilující nejen 
o vlastní prosperitu a ekonomickou udržitel-
nost, měli možnost přímo spolurozhodovat 
o tom, jakým způsobem se jejich peníze pro-
investují a utratí. Tím, že se mohou podílet 
na zvážení, které projekty jsou pro místní 
komunitu smysluplné, mají větší motivaci 
některé projekty podpořit svou účastí. Vy-
tváří se tak důležitý synergický efekt.

Při správě našich peněz musíme neustále 
bedlivě sledovat, jakým způsobem se roz-
dělují prostředky v rámci našeho rozpočtu. 
Stále je nutné kontrolovat, aby při zadávání 
veřejných zakázek neutíkaly peníze z regi-
onu, aby nedocházelo k prodeji klíčového 
obecního majetku cizím privátním subjek-
tům, aby probíhaly investice do lokálních 
energetických zdrojů pro zařízení obce, atd. 
Chceme předcházet obávaným neřestem, 
kterými jsou úplatkářství, lobbing, populis-
mus, klientelismus a averze k občanské an-
gažovanosti. Obecní prostředky se pak často 
rozdělují neefektivně, nespravedlivě a někdy 
i na účely, které místním obyvatelům nepři-
nášejí zlepšení jejich života. Zejména palčivé 
je to pak tehdy, když jsou veřejné prostředky 
omezené. Participativně řízená část rozpoč-
tu oproti tomu dává větší prostor občanům, 
aby mohli rozhodnout, jaké společenské po-
třeby budou vyřešeny přednostně. Současně 
zvyšuje míru uvědomění občanské spoluod-

povědnosti za tato rozhodnutí.
Jak to chceme udělat u nás v Sadské?
Nebudeme první na světě ani v Evropě ani 
v Čechách a můžeme se podívat jak to udě-
lali jinde a navíc máme možnost využít na-
bídek organizací, které se zaváděním PaRo 
v obcích zabývají. Jednou z nich je Agora 
Central Europe (http://participativni‑roz-
pocet.cz), se kterou jsme již zahájili jednání. 
Pravděpodobně nevyužijeme vše, co nám 
nabízí, něco zvládneme sami a v něčem si 
necháme poradit.
Jsme na začátku. Na čem záleží?
Především na vzájemné komunikaci s Vámi 
a na tom, jak pohodlné to pro nás vzájemně 
uděláme. Na příští rok plánujeme na PaRo 
z rozpočtu vyčlenit přibližně 250.000,‑. 
A bude na Vás, za co je utratíme. Jsme 
na začátku, jsme ve fázi stanovování po-
doby a tvorby pravidel a zároveň se Vás již 
snažíme s tímto záměrem seznamovat. Plá-
nujeme informační schůzky a uvítáme dis-
kuzi na našem FB. Na cokoliv se tam může-
te kdykoliv zeptat. K tomu ho přeci máme.

Martin Schánil, radní města‑

Když kvete
V  posledních několika číslech Sadských 
novin se opakovaně vyskytovalo téma 
Jezera, které zezelenalo. Situace došla až 
tak daleko, že nebylo možné se v Jezeře 
koupat. Pro nás pro všechny, kteří jsme 
byli zvyklí na  krásnou čistou vodu hned 
za městem, to byla bezesporu těžká rána. 
Je tedy samozřejmé se ptát, co se to děje, 
čím je to způsobeno a jak tuto situaci na-
pravit. Bohužel celá diskuze se smrskla 
prakticky na jediné téma odtokového ka-
nálu. Pojďme se tedy podívat na  proble-
matiku jezera trochu šířeji.
Rozkvetlé jezero
Vodní květ se vyskytuje na mnoha přehradách, 
nádržích i rybnících nejen v Čechách a na Mo-
ravě. Nejedná se tedy o situaci, která by byla 
ojedinělá a trápila pouze nás. Objevuje se zpra-
vidla na konci léta a je způsoben přemnožením 
fytoplanktonu, z něhož jsou zvláště nebezpeč-
né sinice, protože vylučují toxiny, které mohou 
vyvolávat u lidí alergickou reakci. Sinice jsou vý-
vojově velmi staré jednobuněčné organismy, kte-
ré se adaptovaly na život v různých prostředích 
od tekoucích vod až po skaliska, jsou tedy velmi 
odolné a přizpůsobivé.
Důležitou otázkou je, proč dochází k jejich přem-
nožení. Odpovědi jsou hned tři: teplota, živiny 
a přemnožení menších ryb. Mechanismus 
vzniku vodního květu a skladba druhů sinic a řas 
záleží vždy na konkrétní situaci. Nicméně vodní 
nadrže lze zjednodušeně rozdělit na tři základní 
druhy, a to na přehrady na řekách, mělké rybníky 
a zatopené lomy a jezera bez povrchového příto-
ku. Přemnožení sinic může nastat na všech třech 
typech nádrží, tedy i na těch, kterými protéká 
řeka, a kde dochází přirozeně k obměně vody.
Odtokový kanál
Naše jezero je zatopenou pískovnou, kde je voda 
doplňována převážně z podzemních zdrojů 
a přirozeně odchází průsakem přes písečnou šíji 
do Labe. Pojďme se podívat na nově vybudova-
ný odtokový kanál řečí čísel. Jezero má výměru 
cca 36 ha a hloubku 9m, vejde se do něj tedy při-
bližně 3,2 milionů metrů krychlových vody. Můj 
odhad odtoku novým kanálem je maximálně 5 
litrů za vteřinu, ale řekněme že je to 10 litrů, ať 
se to lépe počítá. Za rok z jezera tak odteče maxi-
málně 315 tisíc metrů krychlových. K teoretické 
výměně vody kanálem tak dojde jednou za de-
set let. Obměna vody v tomto rozsahu je tedy 
velmi nízká a má na kvalitu vody zanedbatelný 
vliv. Nicméně k přemnožení sinic by mohlo dojít 
i v případě, kdy by odtok z jezera byl i řádově vět-
ší. Na vině je životní cyklus sinic.
Teplota a živiny
Teplota vody v létě je dána množstvím teplých 
letních dní a s tím mnoho neuděláme. Naopak 
množství živin ve vodě je zcela v lidských rukách. 
Pojďme se tedy podrobněji podívat na živiny. 

Sinice a řasy potřebuji ke svému životu dusík 
a fosfor, přičemž fosfor je pro jejich přemnožení 
zásadní.
Máme‑li vodu bohatou na živiny a stoupne tep-
lota, sinice se začnou nekontrolovaně množit až 
zamoří celé jezero a voda zezelená. Po sezóně 
sinice odumřou klesnou ke dnu, kde se ukládají 
do sedimentu a fosfor z jejich rozložených těl pak 
příští roky znovu a znovu vyživuje další a další 
generace sinic. A tady se dostáváme k odpovědi 
proč ani silnější odtok z jezera nazabrání rozvo-
ji sinic. Důležitý fosfor totiž zůstává většinu 
roku v sedimentu u dna a neodtéká s vodou. 
Množství fosforu za poslední roky již dosáhlo 
kritické míry a proto je pravděpodobné, že Jezero 
bude vykvétat opakovaně i v příštích letech.
A kde se tedy bere fosfor v jezeře? Hlavním zdro-
jem fosforu v životním prostředí jsou odpadní 
vody z domácností a průmyslová zemědělská 
hnojiva. S hnojením okolních polí bude do Jeze-
ra přicházet fosfor, se kterým můžeme bojovat 
pouze omezeně. Odpadní vody z domácností 
jsou však zcela pod kontrolou každého uživate-
le nemovitosti v katastru. Pokud jsou pravdivé 
fámy o tom, že některé jímky u chat v osadě Vod-
rážka jsou napojené na trativody, které přirozeně 
prosakují do jezerní vody, a že někteří chataři 
dokonce vypouštějí své jímky přímo do jezera, 
nesmíme se divit, že i tak velké jezero, jako je 
to Sadské, je přeplněno fosforem. Dalším po-
dezřelým je pak průsak vody ze starého rame-
ne Labe, kam je napojena v minulosti ne zcela 
funkční čístírna odpadních vod z města.
Biologické faktory
Třetím, a zdaleka ne nejmenším, viníkem kvete-
ní Jezera jsou aktivity, které nevhodně ovlivňují 
biologické procesy v jezeře. Konkrétně se jedná 
o špatnou skladbu rybí násady a přikrmování 
ryb. V poslední době některé zahraniční výzkumy 
ukazují na souvislosti mezi menším výskytem 
dravých ryb (např. štik a okounů) a přemnože-
ním sinic. Přirozeným likvidátorem sinic ve vo-
dách je zooplankton – drobní vodní živočichové. 
Bohužel však zooplankton je doslova pleněn 
násadou malých všežravých ryb (např. kaprů). 
Součástí řešení kvetoucího Jezera by tedy mělo 
být i výrazné zvýšení stavu dravých ryb, které by 
pomohly malé žrouty likvidovat. Dále je možné 
ještě vysadit býložravé ryby jako tolstolobik, kte-
ré se živí sinicemi a řasami. Bohužel tolstolobik 
není schopen se v našich podmínkách rozmno-
žovat, je tedy potřeba jej vysazovat opakovaně.

A co dál?
Znamená to tedy, že je pro nás jezero navždy ztra-
ceno? Nemusí tomu tak být. V první řadě si mu-
síme vyjasnit, zda opravdu chceme čistou vodu 
v jezeře, jelikož náprava bude náročná, drahá, 
zdlouhavá a bude znamenat omezení aktivit 
některých uživatelů jezera. Za druhé je potře-
ba, aby nápravná opatření navrhovali odborníci 
na danou problematiku. Zejména bude potřeba 
nechat vypracovat odbornou studii, která jed-
noznačně určí hlavní zdroje fosforu ve vodách 
jezera. Pokud přichází z chatové oblasti bude 
zde potřeba vybudovat splaškovou kanalizaci 
a tlakově ji napojit na čističku. Pokud přichází 
ze slepého ramene, bude potřeba odtěžit konta-
minovaný sediment. Dále bude potřeba chemic-
ky vysrážet fosfor již obsažený v jezeře, aby se 
již nemohl účastnit nového růstu sinic a provést 
obměnu rybí násady již zmiňovanou výše.
Nové pláže a jezero kde se nedá koupat
Současné vedení města investovalo přes třič-
tvrtě miliónu korun do rekultivace břehů 
a vybudování odtokového kanálu. Kanál byl 
vybudován bez předchozí odborné hydrobio-
logické analýzy jeho dopadu na čistotu vody 
v Jezeře, což klade velký otazník nad čtvrmili-
ónovou investici do jeho vybudování. Rekulti-
vační práce byly v roce 2015 zadány přímo bez 
předchozího schválení radou města a zastupi-
telstvem. Práce samotné pak proběhly na zá-
kladě smlouvy, která byla dle zákona o obcích 
neplatná. Došlo k hrubému porušení zákona 
o obcích i vnitřních předpisů Sadské. Toto 
pochybení ostatně konstatoval finanční výbor 
a přiznal místostarosta pan Frank na zářijo-
vém zastupitelstvu. Rada města pak v červnu 
2016, kdy celá záležitost vyšla najevo, zpětně 
schválila tuto smlouvu čímž se též dopustila 
porušení zákona. Zastupitelstvo nakonec mu-
selo v září celou situaci legalizovat a smlouvu 
odsouhlasit a také uvolnit peníze na její za-
placení, aby nedošlo k právním sporům s rea-
lizační firmou. Na první pohled to vypadá, že 
se nic vážného nestalo. Podle mne však tako-
véto jednání problematické je. Ani v nejlepším 
úmyslu není možné obcházet zákon a investo-
vat svévolně veřejné peníze.

Ing. arch. Aleš Tomášek, zastupitel města 
(Autor článku v současné době dálkově studuje 

v doktorském programu na Přírodovědecké fakul-
tě Univerzity Karlovy.)

Zpráva o činnosti Městské 
policie Sadská za říjen 2016
Strážníci MP Sadská v měsíci říjnu řeši-
li celkem 34 přestupků, z toho 24 vyřešili 
domluvou a ve zbylých 10 případech byla 
uložena peněžní pokuta. Strážníci také 
provedli 4 odchyty volně pobíhajících psů. 
Jelikož končí letní chatařská sezona, tak 
se strážníci ve větší míře věnovali kontrole 
chatových oblastí. Průběžně také řeší urov-
nání sousedských sporů, namátkové kont-
roly dětských hřišť, kontroly heren a další 
kontroly problémových míst.

Naše strážníky potkáváte při pochůzkách 
po  městě. Snaží se pomáhat občanům 
města s  jejich dotazy a  problémy. Také 
během pochůzkové činnosti kontrolují 
pořádek ve městě a na zjištěné nedostat-
ky upozorňují pracovníky radnice. Můžete 
se s důvěrou na ně obracet s žádostí o po-
moc.

Také je možné strážníka kontaktovat po-
mocí telefonu na bezplatné telefonní lin-
ce 800 20 21 21.

Telegraficky z radnice
 Odvoz bioodpadu bude ukončen po-

sledním svozem hnědých popelnic v úterý 
29.12.2016. Termín zahájení svozu v jar-
ních měsících bude včas oznámen.

 Sběrné místo bioodpadu v Hlouškově uli-
ci bude na zimu také uzavřeno, naposledy 
je pro občany otevřeno v sobotu 3.12.2016.

 V současné době provádí specializovaná 
firma prořezy přerostlých stromů v ulicích 

Lázeňská, Jindřichova, Československé 
armády a Za Sokolovnou. Dbejte zvýšené 
opatrnosti.

 V MŠ probíhají dokončovací práce 
na opravě a nátěru štítů a zabezpečení 
střech proti ptactvu.

 V první polovině prosince bude dokonče-
na úprava uličky u nádraží pomocí dlaždic.

Důležitá  
telefonní čísla:

Hasiči: 150
Záchranná služba: 155
Evropské tísňové volání: 112
Policie ČR v Sadské: 158
Městská policie v Sadské:  
800  20 21 21



Halloweenský den a strašidelné dýně
31. října a 1. listopadu se přízemí naší školy začalo postupně zaplňovat velkým množ-
stvím nápaditě vyřezávaných a zdobených dýní. Nashromáždilo se jich celkem 140 od dětí 
z 1. stupně. Letos nás překvapilo výtvarné zpracování dýní. Velmi často byla vytvořena 
úplná umělecká díla. Halloweenský den jsme oslavili v úterý v oranžovo‑černém oblečení 
a někteří ve strašidelných maskách.
Děkujeme všem, kteří se zúčastnili. Podíleli se tak na krásné výzdobě školy. Cílem této sou-
těže je, že se rodina sejde a ve společně strávených chvílích vytvoří něco pěkného.
Vyhodnocení soutěže „O nejkrásnější dýni“:

1. místo: Alexandra Horynová, 1. A
2. místo: Klára Studnická, 4. B a Ella Rohanová, 2. A
3. místo: Daniel Turek, 3. C, Roman Čížek, 2. C a Daniel Horn, 2. B

V úterý 25. října jsme měli možnost zhléd-
nout ukázku výcviku dravců v tělocvičně.
Čím se ptáci vyznačují, kolik mají mláďat, 
jak o ně pečují, jakým způsobem loví, ko-
lika let se dožívají, to vše jsme se dozvěděli 
na setkání s panem sokolníkem. Hodně za-
jímavé bylo pozorovat dravce při letu. Pro-
hlédli jsme si orla mořského, poštolku a dva 
druhy puštíka. Také jsme mohli mít vlastní 
dotazy a těch bylo opravdu dost. Ani se nám 
nechtělo z tělocvičny odcházet.
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Cesta Bludiček
Ve středu 16. listopadu pořádala Mateřská 
škola Sadská již tradiční ‚,Cestu Bludiček“, 
která vedla kouzelnou zahradou. Na při-
pravených stanovištích bylo možné potkat 
spoustu nadpřirozených bytostí, které malí 
návštěvníci v doprovodu svých rodičů vidě-
li. Děti odvážně plnily zajímavé úkoly. Přes-
tože nám počasí nepřálo, celá akce se vyda-
řila. Děkujeme strážníkům městské policie 
Sadská, kteří zajišťovali bezpečnost všech 
návštěvníků.

MŠ Sadská

Šachisté nezklamali!
Jako každý rok se i letos zúčastnili žáci 
1. a 2. stupně okresního přeboru v šachu. Ti 
nejmenší jeli teprve sbírat zkušenosti, ti vel-
cí byli naopak favorité. A svoji roli potvrdili 
ziskem 1. místa a postupem do krajského 
kola. Děkujeme všem za reprezentaci školy 
a paní Škrabánkové za přípravu. Krajské 
kolo se bude konat 1. 12. v Neratovicích.

Evropský den jazyků

Na začátku října proběhl na 2. stupni 
projekt k Evropskému dni jazyků. Tvořili 
jsme projekty o zemích, jejichž jazyky se 
u nás ve škole učíme – angličtinu, ruštinu 
a němčinu. Téma znělo: „ Když se řekne 
Anglie, Rusko, Německo“. Snažili jsme se 
vyzvednout u každé země to nejdůležitější 
nebo nejzajímavější. Pracovali jsme ve sku-
pinách. Všechny projekty jsme doplnili ob-
rázky a mapami.

Tereza Košvancová, 9. A

Co je typické např. pro 
Německo, Rakousko, 
Švýcarsko?

Měli jsme za úkol napsat co nejvíce informa-
cí k dané zemi. Vytiskli jsme různé význam-
né památky a jiné zajímavé věci. Když byl 
projekt hotový, byl vystaven na chodbách 
naší školy. Díky tomuto projektu jsme zís-
kali nové vědomosti o německy mluvících 
zemích.

Markéta Kovářová, Agáta Kroutilová, 
Michaela Dvořáková, 9. A

Městské muzeum v Sadské

Na začátku listopadu navštívily některé tří-
dy z 1. stupně městské muzeum.

V tomto podzimním čase jsme se šli podívat 
do muzea, abychom se o historii města něco 
dozvěděli. Moc se nám v něm líbilo. Zau-
jalo nás hodně zajímavostí, např. zbraně, 
oblečení, nástroje a nářadí, odznaky úřadu 
a mnoho dalších věcí. Doufáme, že bude 
muzeum opět brzy otevřeno.

Jana Dobrá, třída 3. A



„Svatý Martin“ opět přijel do Sadské
Komu nevadilo jemné mrholení a měl 
lampión, ten za námi přišel 11. listopa-
du do skautského areálu na Husínku. „Sv. 
Martin“ se svou družinou přijel včas a vů-
bec nevadilo, že nemá bílého koně, ale hně-
dého. Tři koníci a jeden poník vozili děti 
celou hodinu. K tomu se přidala malá disco 
a divadélko Paleček. Kdo měl chuť, opekl si 
na ohni špekáček, děti si daly čaj i perník 
zdarma a rodiče si mohli dát svařené víno. 
Po setmění se dlouhý průvod v čele s koňmi 
vydal do města. Po spanilé jízdě přes náměs-
tí, kolem školy a Husovou ulicí, jsme se vrá-
tili zpět na Husínek. Děkujeme, že jste přišli 
a strávili příjemný večer s námi. Děkujeme 
Junáku SH74 a Městské policii za spolu-
práci, panu Tomáši Bělskému a jeho koním 
a divadélku Paleček.

Zdenka Hamerová, KIC
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Knižní novinky v městské knihovně
David Dušek
Václav Havel – zápisky obviněného: 
diář Václava Havla 1977
O existenci útržkovitých 
deníkových záznamů, 
přibližujících nejboles-
tivější setkání Václava 
Havla s represivními 
složkami komunistic-
ké moci, neměl dlou-
ho nikdo ponětí. Sám 
Václav Havel se o nich 
nikde nezmiňoval 
a ani v rozhovorech 
s nejbližšími se ke své 
vězeňské zkušenosti 
příliš nevracel. K jejich objevení došlo až 
před necelými dvěma lety, kdy David Dušek 
začal pořádat pozůstalost svého dědečka 
Zdeňka Urbánka – překladatele, esejisty 
a celoživotního rádce a přítele Václava Ha-
vla. V jedné z krabic s písemnostmi nalezl 
diář s poznámkami, jejichž rukopis se ná-
padně podobal písmu Václava Havla. Svou 
domněnku se rozhodl zkonzultovat s An-
nou Freimanovou, která byla s Václavem 
Havlem v úzkém kontaktu již od 80. let, 
a fantastický objev byl na světě: nezpochyb-
nitelně autentická výpověď obviněného 
ve vyšetřovací vazbě.

Evžen Boček
Aristokratka na koni
Mladá aristokratka Marie Kostková z Kost-
ky opět řeší nezáviděníhodné problémy. 
Nejchudší zámek v Čechách zůstává věrný 
svému označení, a tak tu hraběcí rodinka 
ani personál rozhodně nemají ustláno na rů-
žích. Místo davů návštěvníků se na zámku 
kupí neproplacené faktury za vodu a hrozí, 
že záhy bude největší atrakcí každodenní 
koupel obyvatel zámku v kašně s dešťov-
kou. Chce to nějaký nápad. Skvělým řeše-
ním se zdá být pro-
jekt, v němž se mladá 
aristokratka Marie 
III. před zraky návštěv-
níků chystá, po vzoru 
svých předchůdkyň, 
předčasně zemřít. Smrt 
přitáhne senzacechtivé 
turisty, bulvární tisk jim 
udělá reklamu a budou 
mít vyhráno. Jenomže všechno je opět ji-
nak – projekt s aristokratkou v rakvi je mrt-
vý. A zabil ho kníže Schwarzenberg. Nikdy 
ale není tak zle, aby nemohlo být hůř.

Jiří Hájíček – Dešťová hůl
Po úspěšných románech Selský baroko 
a Rybí krev završuje Jiří Hájíček svou vol-

nou venkovskou trilo-
gii morálního neklidu 
do minulosti české 
vesnice nyní románem 
ze současnosti. Opět 
silný příběh, v němž 
kromě lidí tentokrát 
hrají důležitou roli po-
zemky – zděděná pole 
a spory kolem jejich vlastnictví. Venkovská 
krajina jihočeských blat je vůbec v textu sil-
ně přítomna a kromě jedinečné atmosféry 
dodává příběhu i historický kontext a také 
nepřímo vstupuje do osudů hlavních postav.

Václav Cílek
Co se děje se světem?
Geolog a oceňovaný esejista Václav Cílek je 
známý tím, že se k aktuálním problémům 
světa dokáže vyjádřit nadčasově, z rozma-
nitých úhlů pohledu, s nadhledem, vtipem 
i s konstruktivní skepsí. Jeho nejnovější kni-
ha Co se děje se světem? je typicky cílkov-
ská: zdánlivě jde o popis 
velké proměny našeho 
světa vlivem klimatic-
kých změn a migrační 
vlny, ale ve skutečnosti 
se autor soustřeďuje 
především na to, jak si 
v životě udržet radost 
a jak (pře)žít šťastně.

Srdečně vás zveme na adventní 
koncert v kostele Sv. Apolináře 
v Sadské.
Třetí adventní neděli 11. 12. od 18,00 hod. se společně zapo-
sloucháme do krásných tónů Goldbergovských variací Johanna 
Sebastiana Bacha v podání Laubova tria.

Co jsou vlastně „Goldbergovské variace“? Vrcholné instrumentální dílo J.S. 
Bacha dostalo své jméno podle Bachova žáka J. G. Goldberga. Variace vznikly 
v roce 1741 pro hraběte Hermana Karla von Keyserlinga, který trpěl nespavostí. 
Hudebník Golberg pak musel toto dílo v hraběcích službách přehrávat po nocích 
na dvoumanuálové cembalo. My je však uslyšíme v podání smyčců. O to bude 
koncert zajímavější.
Laubovo trio vzniklo v roce 2009 z iniciativy absolventů Hudební fakulty AMU 
v Praze. Vedení tria vzal za své primárius slavného Stamicova kvarteta a docent 
HAMU Jindřich Pazdera. Soubor se jmenuje po legendárním českém houslisto-
vi Ferdinandu Laubovi. Všichni členové Laubova tria jsou významnými sólisty 
s mezinárodními zkušenostmi a úspěchy, spolupracují s různými orchestry u nás 
i v zahraničí.

– kic‑

FOTOSOUTĚŽ
V minulém čísle Sadských novin byl snímek znaku Sadské, nacházející se 

nad hlavním vchodem do základní školy. A právě 
v  tom byl i  trochu chyták. Tento znak totiž není 
na  škole jen jeden. Správná odpověď tedy zní: 
„Tyto znaky jsou na  škole dva a  jsou umístěny 
nad „hlavními dveřmi“ severního a  východního 
křídla budovy, tedy nad hlavním vchodem z ulice 
Karoliny Světlé, tak i  nad nepoužívaným vcho-
dem z ulice Riegrova.“

FOTOHÁDANKA NA LISTOPAD:
Když už jsme u znaků Sadské, víte na kte-
ré budově najdete tento znak města? 
Odpovědi zasílejte na email: sadskenoviny@seznam.cz, nebo ji doručte do podatelny MěÚ.

Rozsvícení vánočního 
stromu
4. 12. v neděli od 16,00 hod. na náměstí v Sadské
Adventní čas vůně jehličí, skořice a cukroví přivítáme rozsvícením 
rostlého stromečku na náměstí Palackého. Slavnostní podvečer 
zahájí starosta Milan Dokoupil a pak se můžete těšit na vystoupení 
šikovných dětí z mateřské i základní školy. Jsme rádi, že naše po-
zvání přijala i druhá vicemiss Polabí 2016 Vivien Tartárková, žač-
ka ZŠ v Sadské, která rozezní náměstí svým krásným hlasem. Aby 
se děti trochu zahřály, přeneseme se ve VÁNOČNÍM KABARETU 
do dřívějších dob, kdy ještě v období adventu chodily po vesnicích 
různé bytosti nadpřirozené – jako třeba: LUCIE, BARBORA, MI-
KULÁŠKA, AMBROŽ, či PERCHTA, které samozřejmě uvidíme. 
Také si připomeneme staré zvyky, zatančíme si a poslechneme si 
veselé písničky.
Upozorňujeme, že parkoviště před zdravotním střediskem bude uzavřeno 
od soboty 3. 12. večer. Děkujeme, že přeparkujete svá vozidla na jiné parkoviště.

Gratulace 
listopadovým jubilantkám

Marta Havránková, 92 let
Věra Burianová, 91 let



Kdy? Každou středu 
od 18.30 v Kulturním 
a informačním středisku 
v Sadské (1. patro budovy 
muzea na Palackého náměstí).

 Neděle 10. 12. od 10 hodin bohoslužba Apoštolské církve, 
tentokrát s tématem VÁNOCE, VÁNOCE PŘICHÁZEJÍ. 
SVĚT KOLEM NÁS A CO BUDE POTOM… Kázat bude 
Vlastimil Remiš, program pro děti zajištěn, po konci malé ob-
čerstvení

 14. 12. VÁNOČNÍ POSEZENÍ – zastavte se chvíli ve všem 
předvánočním shonu, přijďte si společně u svíček a čaje přečíst 
příběh o tom, co se tehdy událo v Betlémě, a zazpívat si koledy 
(nebo si je jen poslechnout).

 Další Rozcestí bude ve středu 18. ledna 2017.

Přejeme Vám hezké dny závěru roku 2016 a ať jsou časem se-
tkání s milými lidmi i s Boží láskou. Těšíme se na Vás. Pořádají 
křesťané z Apoštolské církve. Můžete nás kontaktovat na mai-
lové adrese: rozcesti.sadska@seznam.cz
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,,ŽENICH PRO 
ČERTICI,, 

           
tradiční MIKULÁŠSKÁ POHÁDKA 

s nadílkou 19. Ročník 
DS Klicpera Sadská 

sobota 3.prosince 2016 
v sále kina 

od 10,00 hodin  
a 15,00 hodin 

 
Po pohádce o chamtivém králi, lakomé hraběnce, ševci a vdavekchtivé 

čertici přijde Mikuláš v doprovodu čerta a anděla. Hodným dětem 
nadělí dárečky za písničku. (Rodiče mohou přinést balíčky nejméně 

30 minut před každým představením). Vstupné jednotné 30Kč. 

Stejskal a Vydrová obhájili vítězství
Druhý bodovací turnaj mládeže okresu 
Nymburk ve stolním tenise se opět konal 
v Sadské poslední listopadový víkend. Akci 
sponzorsky podpořila firma TPCA a ceny 
pro účastníky, včetně pitného režimu, vě-
novala Coca‑Cola. Turnaje se zúčastnilo 15 
mladších a 13 starších žáků a žákyň, kteří 
hráli nejprve ve skupinách základních část 
a následně ve vyřazovací části.
Kategorii mladšího žactva opanovala opět 
suverénka seriálu bodovacích turnajů do-
mácí hráčka Lucie Vydrová. Na své cestě 
turnajem ztratila pouhý jeden set ve skupině 
s dobře hrajícím Veselým z Loko Nymburk. 
V semifinále pak L.Vydrová smetla překva-
pivého účastníka vyřazovací částí J. Jení-
ka z Krchleb. Ve druhém semifinále došlo 

k souboji hráčů Loko Nymburk. Bojovný 
Svoboda otočil nepříznivý stav s kolegou 
z družstva Hájkem a stanul ve finále. Tam 
však neměl šanci proti výborně hrající L. Vy-
drové.
Kategorie staršího žactva měla ve finále tra-
diční obsazení a opakoval se stejný výsledek. 
Sadský Žežule uhrál set na zaslouženého ví-
těze Stejskala z Loko Nymburk. Mezi nejlep-
ší čtyřku se vešli ještě bratři Falberové, když 
dokázali ve čtvrtfinále přetlačil své spoluhrá-
če z Nymburka Vrbu a Hánu.
Soutěž útěchy vyhráli v mladších žácích Ve-
selý a ve starších žácích Kněžínek, speciální 
cenu od firmy Coca‑Cola si odnesl nejmladší 
účastník turnaje Jakub Truhlář ze Sadské, 
který na turnaji dobyl svoje první vítězství.

Pořadí mladších žáků:
1. Vydrová (Sadská), 2. Svoboda, 3. Hájek 
(oba Loko Nymburk) a Jeník (Krchleby), 
5.  Valentová (AFK Nymburk) a Čejka (Lysá 
n. L.), 7. Veselý (Loko Nymburk), 8. Truh-
lář Jar., 9. Kuřátko (oba Sadská) a Malá 
(TTC Poděbrady)

Pořadí starších žáků:
1. Stejskal (Loko Nymburk), 2. Žežule 
(Sadská), 3. Falber Mar., Falber Mich., 
5. Vrba a Hána (všichni Loko Nymburk), 
7. Kněžínek (AFK Nymburk), 8. Maršon 
(TTC Poděbrady), 9. Rajko (Loko Nym-
burk) a Černý (TTC Poděbrady)

Milan Vydra

 

Česká kuželkářská 
asociace
Lídr soutěže ze Kdyně si přijel pro svoji první 
letošní porážku do Karlových Varů a tak se 
jeho náskok ztenčil. V souboji o druhou příč-
ku tabulky byly úspěšnější domácí Bohušo-
vice než jejich hosté z Rychnova. Hráči celků 
od čtvrtého místa tabulky po místo sedmé 
byli v tomto kole úspěšní a mají nyní shodně 
deset bodů. Duchcov si hladce poradil s Tá-
borem, Sadská vítězí na Konstruktivě, Vary 
jak již psáno přehrály Kadaň a Rokycany B 
vyhrávají na Kolíně. Kosmonosy neměly se 
svým libereckým soupeřem mnoho práce 
a získávají důležité body.

Jaroslav Egrt

4. říjen byl na radnici slavnostní pro rodiče a příbuzné, kteří letos přivítali nový přírůstek do rodiny. Na tradič-ním vítání občánků v obřadní síni byli zapsáni do pamětní knihy. Bylo jich celkem osm. V minulém čísle jsme vám představili první tři, dnes vám před-stavujeme dalších pět.

Vítáme
nové
občánky



Výběrové řízení na pronájem startovacího bytu

Rada města Sadská vyhlašuje výběrové řízení na pronájem starto-
vacího bytu č. 8 v čp. 77 na Palackého nám. v Sadské.

Přihlášky do výběrového řízení podle pravidel pro přidělování uvol-
něných startovacích bytů ve vlastnictví města Sadská lze podat 
do 31.12.2016.

Startovací byt je určen pro mladé zájemce do 35 let, pronajímá se 
maximálně na 3 roky.

Bližší informace podá místostarosta Václav Frank 
tel. č. 325 546 602, 724 025 887.

MUDr. Nataliya Filip přijme do své zubní ordinace nové klienty. 
Objednání na tel.: 325 594 290.

Koupím JAWA, ČZ: motocykl, moped, skútr s doklady i bez. 
Možné jsou i díly a vraky. Děkuji za nabídku na tel.: 777 589 258.

Milí občané města Sadská,
ráda bych Vám představila naší cestovní agenturu – CESTOVKA 
SADSKÁ, která sídlí v ulici Tylova 262, Sadská (mezi hotelem Os-
trov Garni a TipSportem).
Najdete zde sběrnu opravny obuvi. Do opravny přijímáme boty, taš-
ky a jiné kožené zboží.
Vyzvednout si můžete odložené balíčky od Geis a také od PPL. Balíč-
ky u nás můžete i odeslat již od 79Kč prostřednictvím PPL.
Zájezdy si v naší kanceláři můžete zakoupit od renomovaných ces-
tovních kanceláří, řádně pojištěných dle zákona: Blue Style, Fan-
tasy Travel, Exim Tours, Neckermann, Alexandria, Monatour, Firo, 
Fischer, Vítkovice Tours, aj. Zajišťujeme také zájezdy z Německa či 
Rakouska.
Zájezdy, které prodáváme mají vždy totožnou cenu s cenou pořáda-
jící cestovní kanceláře. Nikdy není ani nižší ani vyšší!!! Zájezd vždy 
dostanete se stejným bonusem, či zákaznickou slevou, na jakou 
máte nárok i u CK.
A jelikož si naši zákazníci zaslouží poděkování, tak jsem poprosila 
pana J.Jaroše z Tipsportu, aby náhodně vylosoval dva, kteří dosta-
nou jako pozornost cestovní kufry. Výherkyněmi se staly dvě dámy 
ze Sadské (Eva.K. a Vlasta.F.). Oběma gratuluji. Ostatní nezoufej-
te, na další sezónu opět vymyslím nějakou tu odměnu pro Vás.
Za Cestovku Sadská: Dana Šmejkalová.
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